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Acta Consell de Ciutat. Sessió constitució  17 de novembre 2020 

 

Data: 17 de novembre 

Hora: 18h 

Lloc: Videoconferència Zoom 

 

Assistents:  

Presidenta: Mireia Ingla, Alcaldessa 

Vocals: 

Consells territorials i sectorials 

 
Ferran de Juan Fane, representant Consell de Barri del Centre Est 

Alberto Valcarce Vazquez, representant Consell de Barri del Centre Oest 

Àlvar Roda Fàbregas, representant Consell de Barri del Nucli Antic 

Silvano Bendinelli Berti, representant suplent Consell de Barri Nucli Antic 

Xavier Barbany Bravo, representant Consell de Barri de Mira-sol 

Gemma Tadeo López, representant Consell del Barri de La Floresta 

Esther González Gutiérrez, representant Consell de Barri de Les Planes 

Paula Jiménez, representant Consell de Joves 13/16  

Marti Comellas Castañeda, representant Consell de Joves 13/16  

Helena Serraviñals, representant Consell de Joves 13/16 

Artur Vidal, representant Consell de Joves 13/16 

Andrea Checa García, representant Consell d’Infants 

Biel Ruiz Vouillamoz, representant Consell d’Infants 

Martí Rius, representant Taula de Mobilitat 

Robert Savé Montserrat, representant Taula d’Emergència climàtica 

Segundo Iglesias Millan , representant de la Taula d’Habitatge 

Roger Ricart  Ivern, representant del Consell de Cultura 

 

Grups municipals 

 

Francesc Duch Altet, representant grup ERC-MES 

Pere Soler Artalejo, representant grup PSC 

Núria Gibert Dasca, representant  grup CUP-Procés Constituent 

Carmela Fortuny Camarena, representant grup Junts per Sant Cugat 

Aldo Ciprian Rodríguez,  representant grup Ciudadanos 

 

Organitzacions socials, sindicals, professionals i empresarials 

 
Carles Castell Puig, representant Xarxa per la conservació de la natura. 
Neus Sotomayor Rodríguez, representant Unipau 
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Joan Franquesa Cabanas, representant Sant Cugat Empresarial 
Rebeca Galán, representant Gilgal solidari 
Bibiana Tesanovic Savic, representant Fridays for Future / Plastic Detox 
 

Associacions inscrites al Registre municipal d’entitats 

 
Cristina Urriza, representant Fundació Avan 
Mónika Blasco, representant Associació de familiars de la residència Sant Cugat 
Marcenia Aguiar de Baqués, representant Amicart Valldoreix  
Clàudia Massé, representant Fundació Salut Plus 
Maria Gemma Garcia Higón, representant Acció Solidària i Logística 
 
Persones proposades per l’Alcaldia 

 
Albert Royo Mariner 
Assumpta Bailac Puigdellívol 
Joan Salabert Parramon 
Tana Collados Lluró 
Xavier Humet Cienfuegos-Jovellanos 
 

Ordre del dia:  

1. Benvinguda Alcaldessa 
2. Situació i conseqüències de la pandèmia a Sant Cugat  
3. Torn obert 
4. Proposta de funcionament del Consell de Ciutat 
5. Precs i preguntes 

 
Enllaç gravació Youtube:  

https://youtu.be/r2lzwbn1Mmo 
 

Desenvolupament de la sessió:  

Alcaldessa-presidenta:    Bona tarda a tothom.  En primer lloc, us vull agrair la vostra implicació i  el compromís 

amb la ciutat pel fet d’haver acceptat participar en aquesta edició del Consell de Ciutat que avui constituïm. 

Formar-ne part és tota una responsabilitat. Parlem del màxim òrgan consultiu i de participació del nostre 

municipi. Una eina perquè la societat civil i els representants polítics parlin de tu a tu sobre el funcionament de 

Sant Cugat. 

Aquesta és una iniciativa que el govern va impulsar fa uns mesos. Pel moment transcendental que vivim, hem 

cregut necessari que la funció principal del Consell en aquest mandat sigui fer el seguiment de la crisi a la ciutat, 

derivada de la Covid, assessorar el govern i fer-li propostes que ens ajudin a superar la crisi econòmica i social.  

Estic convençuda que, implicant-nos-hi, tots plegats encara ens vincularem més a Sant Cugat en què vivim i que 
tant ens estimem i així l’estimarem encara una mica més. 
 
Aquest Consell ha d’afrontar dues grans reflexions com ha ciutat. Els propers anys són clau per posar els 
fonaments del Sant Cugat del futur. Una vegada hem decidit què no urbanitzem Torre Negra, hem de posar les 
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bases per caminar cap a una ciutat on la majoria d’habitatge sigui públic, amb connexions de transport públic 
d’alta qualitat i emissions 0, etc. 
 
Però una vegada havíem engegat aquest procés de plantejar cap a on anem, quin rumb prenem com a ciutat, 
ens hem topat amb una pandèmia que ho ha trastocat tot. Ja ho hem vist en els darrers mesos. Hem viscut un 
confinament total, hem alterat les nostres rutines professionals i personals fins a límits que mai no hauríem 
imaginat. 
 
Hem perdut éssers estimats, sense poder-nos-en acomiadar de la manera que hauríem volgut. La mort de 
persones properes en aquesta situació és un tràngol molt, molt difícil de superar, i que ens ha portat sentiments 
de ràbia i impotència. 
 
Si volem sortir d’aquesta crisi reforçats, haurem de posar al centre allò que és veritablement és important: les 
persones. Amb la Covid-19, ens hem adonat que allò que consideràvem que no era important ni era prioritari, 
en realitat és imprescindible. Hem descobert el valor de les cures, d’escoltar, d’abaixar el ritme, de conversar 
amb la gent que tenim més a prop. En definitiva, el valor de cuidar-nos els uns als altres.  
 
Els servidors públics no tenim totes les respostes. Crec que la nostra responsabilitat, ara més que mai, és la de 
generar confiança, explicant bé els problemes i les dificultats que tenim, i oferint més enllà de solucions 
explicacions simples, clares i transparents. Per damunt de tot, hem d’oferir empatia, basada en la capacitat 
d’escoltar, en la comprensió dels problemes i les sensacions de la nostra gent. 
 
Com he dit, potser no tenim totes les respostes, però hem d’entendre totes les preguntes. 
 
La societat civil, més enllà dels problemes i les dificultats que s’ha trobat amb la pandèmia, té propostes, 
inquietuds, idees. La nostra obligació com a Ajuntament és escoltar-les i canalitzar-les per tal que puguin tenir 
un recorregut. Aquest és l’esperit del Consell que constituïm avui.  
 
Tenim dos objectius: pensar quina ciutat volem ser en el futur, i quina ciutat som capaços de ser després de la 
pandèmia. Per això té més sentit que mai aquest Consell de Ciutat, per ajudar a fer respostes, reflexions, 
compartir idees. Aquesta és una oportunitat per fer treure el màxim partit d’aquest Consell de Ciutat. Em 
comprometo doncs a escoltar-vos perquè sé que el que hem podeu dir ho considero molt important i necessari, 
com a grans coneixedors i pensadors de la ciutat que sou. 
 
Evidentment no partim de zero. Malauradament, portem ja molts mesos de pandèmia. Durant tot aquest temps, 
associacions, col·lectius, col·legis professionals, partits polítics i grups municipals, persones a títol individual... 
tothom ens ha fet arribar propostes i projectes per tal de sortir de la millor manera d’aquesta crisi. El govern ha 
canalitzat totes aquestes propostes i li ha donat forma a través d’ajudes, projectes, subvencions, serveis a les 
persones, adaptacions a l’espai públic, repartiment de material sanitari... 
 
Per governar bé i gestionar els problemes de la ciutadania, els servidors públics ens hem d’assemblar a aquells 
que volem representar. Sempre dic que som una ciutat plural, diversa, i avui això també es reflecteix aquí. Un 
Consell de Ciutat amb persones de diferents àmbits, amb empenta, capacitat de treball, idees i molt de talent. 
Persones que potser no s’haurien unit mai, però que davant els reptes que tenim com a ciutat s’arremanguen i 
estan disposats a treballar plegats. 
 
No pretenc que assistiu aquí com a oients, assentint a tot allò que el govern us proposi. Si sou aquí, és perquè 
teniu esperit crític i us emplaço a fer-lo servir. Això ens permetrà a tots i totes estar orgullosos de les hores que 
invertirem en aquest òrgan. Hem posat moltes esperances en aquest consell perquè, com he dit al principi, l’hem 
convocat especialment perquè ens assessori per sortir d’aquesta crisi. 
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Us desitjo a tots i a totes que tingueu un bon pas pel Consell de Ciutat i que sigui una experiència molt 
enriquidora.  
 
El reglament del Consell de Ciutat que us hem fet arribar  amb la convocatòria diu que és el màxim òrgan 
consultiu de la ciutat en què es debaten els assumptes públics i exposa les funcions principals. Les meves 
paraules d’inici pretenen ser el resum d’aquest esperit del consell i dotar-lo de l’ànima que ha de tenir, de 
compartir-la per tal que totes i tots veiem la necessitat d’aquest òrgan, les ganes de fer-lo servir i  la il·lusió en 
un espai on puguem socialitzar i compartir, malgrat els temps complicats i convulsos que estem passant. 
La base d’aquest consell  són les persones que el formen, la seva diversitat i aquest òrgan ha estat capaç de 

reflectir-la. Per tant crec que val molt la pena que ens presentem totes i tots, així que aniré dient els vostres 

noms perquè pugueu saludar-nos de forma ràpida. 

Torn de paraula dels  vocals 

Ferran de Juan Centre Est:   Bona tarda,  només un aclariment al dossier  que ens heu enviat diu que sóc jubilat 

però no sóc només jubilat. També he treballat i tinc 25 anys d’experiència com a directiu de banca. 

Alberto Valcarce: Bona tarda, visc a  Volpelleres des de fa 12 anys, porto 10 anys com a president l’associació de 

veïns i sóc sots- president del Consell de Barri del Centre Oest. 

Àlvar Roda: Sóc president de l’Ateneu i he estat regidor de Sant Cugat a l’oposició amb el PSC.  Conec la ciutat, 

per circumstàncies familiars visc a Bellaterra però el meu poble ha estat sempre Sant Cugat. 

Xavier Barbany: Bona tarda, sóc president de l’Associació de Veïns Sant Joan de Mira-sol. Al Consell de Barri es 

va decidir que representés les associacions de  Mirasol al Consell de Ciutat. A veure si som capaços de fer moltes 

coses per Mira-sol. 

Ester Gonzalez: Hola, sóc  de l’Associació de Veïns de Can Cortés.  A veure si podem millorar i aportar coses que 

segurament tenim en tots els barris, són moltes carències i que crec que podrem millorar de forma conjunta. 

L’Alcaldessa presidenta dona la paraula als representants dels Consells sectorials 

Paula Jiménez: (Consell de Joves 13/16): sóc la Paula del Consell de Joves del curs passat i  és un plaer estar 

aquí. 

Artur Vidal (Consell de Joves 13/16): Hola, sóc l’Artur , vaig formar part del Consell el curs passat com la Paula. 

Helena Serraviñals (Consell de Joves 13/16):  Hola, sóc l’Helena, sóc la vicepresidenta amb l’Artur del Consell de 

Joves 13/16. 

Martí Comellas (Consell de Joves 13/16):  Hola, sóc el Martí,  vaig formar part del Consell de Joves el curs passat 

i ara estic aquí. 

Andrea Checa (Consell d’Infants): Hola, sóc l’Andrea i  vaig ser representant del Consell d’Infants el curs passat. 

Biel Ruiz (Consell d’Infants):  Hola, sóc en Biel i junt amb l’Andrea vaig formar part del Consell d’Infants, gràcies 

a tots per estar aquí. 

Martí Rius (Taula de Mobilitat): en els últims anys formo part en diferents associacions i col·lectius fent 

propostes per al transport públic, la bicicleta i els vianants. 
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Robert Savé (Taula Emergència Climàtica):  Gràcies molt content de conèixer-vos i sobretot de poder participar 

en aquest projecte que tenim tots davant. 

Segundo Iglesias (Taula d’Habitatge): Estic a la Taula d’Habitatge i també a la Plataforma de Pensionistes. Per 

mi és un orgull poder estar amb els 73 anys que tinc al Consell de Ciutat. 

A continuació, l’Alcaldessa presidenta dona la paraula als representants dels grups polítics 

Francesc Duch (ERC-MES): vinc en representació del grup d’Esquerra, sóc arquitecte de professió i veí del 

poble des de fa força anys. 

Pere Soler (PSC): sóc regidor del PSC, fa anys que visc a la ciutat i actualment estem al govern de la ciutat. He 

estat a l’AVV Centrestació, he format part d’altres entitats del municipi i també amb   moltes ganes de continuar 

sent d’aquest Consell de Ciutat. 

Núria Gibert (CUP-Procés Constituent):  represento la CUP i  també estic al govern. Estic molt contenta que per 

fi tinguem el Consell de Ciutat per poder parlar de tot el que està passant amb la pandèmia i que ens segueix 

passant. 

Carmela Fortuny (Junts per Sant Cugat): sóc ex–alcaldessa de Sant Cugat, actual portaveu de JuntsxSantCugat. 

Em sento molt feliç de retrobar-me amb moltes cares conegudes. Posem-nos a treballar, aquesta ciutat s’ho 

mereix i  ens en sortirem plegats. En aquests moment estem a l’oposició i estem treballant des d’una oposició 

constructiva i col·laborativa. 

Aldo Cirprian (Ciudadanos): buenas  tardes a todos, soy el portavoz de Ciudadanos.  Hace 5 años que estoy en 

el  Consell de Ciutat. Esperemos que este sea más creativo y constructvo  que el anterior y que tenga algun poder 

decisorio en el futuro de la ciudad. Bienvenidos a todos y a todas.  

Roger Ricart (Consell de Cultura): vinc a representar al Consell de Cultura. Sóc president dels Diables i estic 

implicat en cultura popular. Veig moltes cares conegudes i molt potencial espero que el consell sigui útil i una 

eina de participació real per comptar amb la gent i la cultura. 

A continuació, l’Alcaldessa presidenta dona la paraula als representants  d’ organitzacions socials, sindicals, 

empresarials,  

Neus Sotomayor (Unipau):  Bona tarda, vinc en representació d’Unipau i  estem molt agraïts de participar en 

aquest consell i esperem poder aportar i ser positius en el Consell de Ciutat. 

Joan Franquesa (Sant Cugat Empresarial): Bona tarda, agraït que el món econòmic sigui present també en el 

Consell de Ciutat. Represento una associació empresarial que està treballant de fa molts anys de forma 

col·laborativa, apostant sempre pel millor per la ciutat i sobretot, d’ajudar, aportar propostes i buscar 

consensos per fer encara millor el nostre futur com a comunitat. 

Rebeca Galán (Gilgal Solidari): Bona tarda, estic molt il·lusionada, no em crec que estigui aquí al Consell de 

Ciutat. Segur que tindré una mirada més enriquidora de la ciutat i espero poder participar i aportar el que pugui 

de manera constructiva i positiva. Represento Gilgal Solidari. 

Carles Castell (Xarxa per la Conservació de la Natura): Bona tarda a tots  i gràcies a l’Ajuntament per haver 

acceptat la proposta de participar com a representant de la Xarxa per la Conservació de la Natura. Des de fa 

anys que com a veí he pogut participar en projectes per la conservació i millora dels espais naturals per al 
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benestar de les persones. Considerem que en aquest moment és un dels reptes que pot ajudar a superar 

aquesta crisi. Estic molt il·lusionat amb aquest repte, que m’atrau molt. 

Bibiana Tesanovic:  Gràcies per convidar-me a participar en aquest Consell de la ciutat, represento un grup de 

nens i joves que es diuen Fridays for Future que han participat en un projecte per millorar la ciutat en el tema 

de plàstic (projecte Plàstic Detox de la UPC). Sóc professora de ioga i fa vint anys que visc a Sant  Cugat.  Espero 

poder aportar els meus coneixement i experiència per tenir una ciutat millor. 

Persones d’especial rellevància ciutadana proposades per l’Alcaldia 

 
Albert Royo: sóc politòleg, fa molts anys que em dedico a temes europeus, a temes internacionals i estic molt 

content d’aportar el meu granet d’arena per fer un poble millor per tots plegats. Gràcies. 

Assupta Bailac: Fa molts anys que visc a Sant Cugat, he viscut la ciutat des de perspectives molt diferents, fins i 

tot fa molts anys vaig ser regidora d’aquest Ajuntament. Vinc molt del món de la gestió pública i especialment 

de la cultura i de l’àmbit de les biblioteques  i espero, apart d’aprendre, poder contribuir en aquests reptes que 

es planteja la ciutat en aquest moment. 

Xavier Humet:  sóc activista de carrer des de fa molts anys, a les associacions de veïns, a les ampes del poble de 

diferents escoles i instituts.Simplement m’agradaria aconseguir l’objectiu que puguem treure profit d’aquest  

consell, que no siguin dues reunions anuals que ens veiem les cares sinó que organitzem comissions perquè li 

donem contingut al  consell. 

Joan Salabert: Estic vinculat al món de l’esport de fa molts anys, com a pare de jugador del Mira-sol  i actualment 

com a president del Mirasol. Hi ha molts àmbits a treballar a la ciutat però el meu objectiu serà treballar per 

l’esport i de com refer el món de l’esport després d’aquesta situació que estem passant. 

Tana Collados: Moltes gràcies, em sento molt honorada de ser aquí al Consell de Ciutat. Vinc amb un esperit 

constructiu i una actitud de consens si cal tenir-la, que espero que sí,  per aconseguir els reptes que com a 

societat ens proposem i com a poble volem aconseguir. 

Persones representants designades per les associacions inscrites al Registre municipal d’entitats: 

 

Cristina Urriza (Avan): Avan és una associació que treballa per millorar la qualitat de vida de les persones que 

pateixen malalties neurològiques i les seves famílies. Estic encantada de participar en aquest Consell de Ciutat 

per procurar una millor vida per tothom. 

Monika Blasco (Asfarest):  Moltes gràcies per invitar-nos. Presido la primera asociación de familiares de la 

residencia  pública de Sant Cugat. Me gustaria mucho escucharos pero también que escuchéis la voz de los 

mayores de la residencia. Hemos sufrido mucho dentro de la residencia y me gustaría que hiciéramos una  

vuelta hacia la mirada que ellos representan. Estoy muy agradecida de estar aquí.  

Marcenia Aguiar (Amicart Valldoreix): sóc Marcenia Baqués, estic en representació  d’Amicart Valldoreix,, que és 

una associació sense afany de lucre que  treballa amb projectes d’art. Vam crear la biennal d’escultura de 

Valldoreix i també fem projectes d’art i cultura i som promotors d’art i d’artistes. Volia agrair-vos l’obsequi 

d’aquest llibre perquè es preciós. Fa 40 anys que visc a Sant Cugat - Valdoreix i estic molt contenta d’aquest 

entorn que tenim i crec que cada vegada podem estar millor. Gracies per convidar-me. 
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Alcaldessa-presidenta: Ens alegrem que us agradi. És un llibre preciós de recull de  fotografies del Sant Cugat 

de sempre, que ens és molt necessari perquè la nostra ciutat creix i ve molta gent de fora i també ha d’entendre 

els orígens de la ciutat on vivim. 

Clàudia Massé (Fundació Salut Plus): A la Fundació Salut Plus ens ocupem de l’atenció psicosocial a persones 

amb malalties cròniques  i la idea seria apropar-nos a la cronicitat també en aquest Consell de Ciutat, apropar 

en aquestes persones que són els gran oblidats. Molt contenta que ens hagueu convidat. 

Ma. Gemma Garcia  (Acció Solidària i Logística): és una gran satisfacció estar aquí com a representant d’Acció 

Solidària i Logística, és una ONG que treballem projectes de cooperació al desenvolupament en països del 

Tercer Món i emergències. Si aquí ens ho estem passant malament per la Covid, allà encara més. Jo fa molts 

anys que estic a Sant Cugat, he estat en diferents associacions i espero poder col·laborar en el que pugui en el 

Consell de Ciutat. 

Alcaldessa-presidenta: Gràcies, Gemma. Ara donem la paraula a la Gemma Tadeo, del Consell de Barri La 

Floresta que s’ha incorporat més tard, endavant. 

Gemma Tadeo: Estic encantada d’estar aquí en representació del CB de La Floresta i vinc a escoltar com serà 

aquest Consell de Ciutat, en què participo per primera vegada. 

Alcaldessa-presidenta: Un cop feta la presentació de totes les conselleres i consellers, segons el reglament del 

Consell de Ciutat, el consell compta amb la figura de la sotspresidència, que ha de ser escollida en aquesta 

primera sessió del consell, entre les persones que son representants sense que pugui ser representant de 

l’Ajuntament ni de qualsevol altra administració pública. En aquest punt, jo proposo a la Tana Collados com a 

sotspresidenta. Li he fet la proposta prèviament, la Tana ha acceptat i per tant trasllado a la resta del Consell 

Ciutat el nomenament de la Tana Collados.  Si ens vols adreçar unes paraules, Tana, endavant. 

Tana Collados:  Abans no he dit que jo visc a Valldoreix des de fa molts anys, però faig més vida a Sant Cugat. 

Estic honorada per la proposta i vinc amb esperit constructiu però no necessàriament complaent, això ja li he 

deixat clar a l’Alcaldessa perquè sóc periodista i en la meva professió hem de tenir esperit crític però sempre 

amb una actitud positiva i buscant el consens, que no és gens fàcil. Per part meva  gràcies i amb ganes de 

col·laborar i fer un poble millor. 

Alcaldessa-presidenta: També encomano la presidència delegada, una figura que també hem de tenir segons 

el reglament,  al regidor de Participació Marco Simarro que després ens adreçarà la paraula.  

Seguim amb el segon punt de l’ordre del dia. La societat en general i els governs hem hagut de redreçar la nostra 

gestió per tal de poder atendre aquestes necessitats derivades de la Covid, aquesta crisi econòmica i social. 

Hem posat al servei de la ciutat projectes, recursos, subvencions, ajudes, però sobretot hem posat al centre les 

persones perquè hem vist que aquesta era la nostra principal obligació per entomar aquesta terrible situació. 

Això també ens ha d’emmarcar la feina d’aquest consell des d’avui fins al final del mandat i hem d’emmarcar 

els punts de partida, que són molt diversos i transversals però que venen marcats també per moltes polítiques 

públiques que hem engegat de la mà de molts actors de la ciutat a nivell individual, de col·legis professionals, 

entitats, sectors empresarials, comercials, econòmics, partits, grups municipals. 

Per això avui m’acompanyen com a representants del Consell de Ciutat i també com a  tinents d’alcaldia, el Pere 

Soler i la Núria Gibert. El tinent d’alcalde de Presidència, Hisenda, Serveis Urbans, Mobilitat, Seguretat i 

Transport ; Pere Soler,  ens farà aquest marc de tot el seguit d’accions que s’han dut a terme.  Li passo la paraula 

al Pere Soler. 
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Pere Soler: Gràcies, Alcaldessa. Benvinguts i  faig quatre apunts per explicar-vos la situació: vam haver d’actuar 

de manera ràpida i es va crear un comitè d’urgència a nivell local i un grup de treball de la gestió municipal per 

veure com havíem d’actuar entre tots. És una situació del tot anòmala que ningú sabia com s’havia d’afrontar. 

Els primers dies van ser caòtics, no hi havia disposicions econòmiques ni legals. En aquell moment, totes les 

administracions van patir un col·lapse i amb ella alguns dels nostres serveis bàsics (a nivell de país i també de 

l’estat) . I vam haver de reinventar-nos i  ser proactius davant d’una situació totalment excepcional per tothom.  

El primer que vam fer va ser un pla de xoc per donar cobertura a les persones i al teixit de la nostra ciutat i 

després passada la primera onada un pla de reconstrucció social i reactivació econòmica. Vam fer partícip a 

l’oposició, vam crear un espai de debat amb unes comissions que ens va portar a un document guia que ens 

serveix per teixir les actuacions del dia a dia, per tant entre tots hem intentat tirar el vaixell endavant. Tot amb 

la voluntat d’ajudar a la ciutadania i al teixit econòmic a la vegada vam haver de reforçar els serveis municipals 

per reforçar  i donar seguretat i tranquil·litat  als treballadors municipals i arribar a les llars de la gent gran, 

dotant material de connectivitat als alumnes, I amb aquesta voluntat hem estat capaços de mobilitzar 17 

milions d’euros, els dos darrers els vam aprovar al darrer ple. No hi ha cap municipi en el nostre entorn que hagi 

estat capaç d’assolir una xifra similar. 

Som conscients que a l’any 2021 haurem de reforçar també tots aquests serveis, no acaba la feina. Tenim més 

de 120 mesures en marxa i el 35% dels fons estan dedicats a l’emergència social (serveis socials i habitatge), uns 

5 milions a l’àmbit econòmic (comerç, emprenedors i empreses), 2,5 milions a serveis essencials de ciutat, 

sobretot en aspectes de neteja i de desinfecció i 1.5 milions d’ euros a les entitats cultura esports, educació i 

social. S’ha fet a més reserva per un pla de contingència per dotar algun d’aquests serveis.  

Alcaldessa-presidenta: Si us sembla bé us farem arribar als consellers i conselleres al pla de xoc,  

Pere Soler: Al mes de juliol s’ha de posar en valor totes les forces polítiques de l’Ajuntament es van posar d’acord 

en aquesta guia de les mesures Covid i això es pot fer arribar als membres del Consell.  

Alcaldessa-presidenta: Ara passo la paraula a la tinenta d’Alcaldia de  Drets socials, Igualtat, Ciutadania, Salut i 

Infància. 

Núria Gibert:  és una feina titànica resumir tot el que hem fet des de Serveis Socials, però intentaré explicar-vos 
quines han estat les actuacions més rellevants. Com deia el tinent d’alcalde, l’augment pressupostari ha estat 
molt significatiu en l’àmbit de drets socials, això s’ha traduït en diverses línies,  però l’aturada de molts negocis 
ha fet que hi hagi una gran bossa de gent que no estaven en risc d’exclusió que hagin passat a exclusió social 
per la manca d’ingressos que han patit de forma sobtada.  
Des de Serveis socials hem augmentat l’activitat moltíssim i així com la crisi sanitària ha tingut diferents onades 
i repunts, nosaltres no hem baixat en cap moment. La crisi econòmica i social que vivim des del març té uns 
efectes de llarga durada i profunds.  La paralització de gran part de l’activitat econòmica conseqüència de 
l’estat d’alarma decretat i les restriccions imposades, ha afectat a un gran nombre de famílies i als col·lectius 
més vulnerables, els quals han vist afectats els seus ingressos, i conseqüentment, la seva capacitat per fer front 
a les despeses necessàries pel manteniment de les seves llars.  
D’altra banda l’impacte també ha provocat una desestructuració a moltes famílies que no eren ateses per 
Serveis Socials anteriorment, sobretot a treballadors i treballadores amb ERTES,  a l’atur i particularment pels 
treballadors temporals, en l’economia submergida i autònoms, que han passat a incloure’s en la borsa de 
persones que necessiten serveis bàsics, com habitatge o alimentació.  
La cosa més positiva a remarcar ha estat la capacitat de poder-nos anar avançant per tal de poder intentar 
pal·liar al màxim les necessitats que ens han anat arribant.  
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En aquest sentit, des de l’inici de l’estat d’alarma del COVID19, els Serveis socials de Sant Cugat del Vallès s’han 
estructurat per poder atendre les demandes que arriben de la població en general, i alhora,  realitzar el 
seguiment de totes les persones que ja eren ateses amb anterioritat a la pandèmia, la majoria amb situacions 
d’alta vulnerabilitat. Ha requerit una flexibilitat i una dedicació per part treballadors públics de l’Ajuntament 
com no s’havia vist.  Als representants públics ens toca dir que els treballadors han estat molt a l’alçada i agrair-
los la seva tasca i coneixement de la funció pública. 
  
A tall d’exemple, algunes dades que mostren l’augment d’atenció i mobilització de recursos de serveis socials: 
  
  - El número de persones ateses ha augmentat un 46% 
  -El número de targetes moneder i ajuts en concepte d’alimentació ha passat d’uns 100 mensuals a uns 900 
mensuals. 
    -El número d’ajuts socials per cobrir necessitats habitacionals ha passat d’uns 50 ajuts durant gener, febrer i 
març, a uns 280 actuals. 
    -El número de persones ateses a causa d’inestabilitat emocional i problemes relacionals ha augmentat 
considerablement 
    - El número de conflictes familiars detectats ha augmentat, així com les dificultats en els infants i adolescents 
    - Ha augmentat el número de situacions de persones sense llar ateses 
    - Ha calgut intensificar el seguiment a la gent gran i a persones amb trastorns mentals ja que ha augmentat 
les situacions d’ansietat i de solitud 
 - Hem detectat claudicació i esgotament en moltes de les persones cuidadores 
-  Augment d'un 21% en atencions per violència masclista 
- Augment de consultes en relació adolescents i joves per addiccions i pantallismes 
 
Com veieu, és una situació extremadament complexa però que ens ha servit per iniciar  projectes que a més de 
l’assistència i l’acompanyament, fossin també empoderadors. Hem pogut engegar molts projectes puntuals i 
singulars com el  punt de mediació al lloguer, beques als casals d’estiu, col·laboració amb xarxes veïnals i 
voluntàries, àpats a domicili.  
Seguim amb la línia que la crisi serà profunda i de llarga durada i hem de plantejar polítiques públiques que a 
més  de l’assistència ajudin a l’empoderament i a sortir d’una manera més estructural. 
 
  
Alcaldessa -presidenta : Mirem de fer arribar tota aquesta informació al Consell de Ciutat per  situar-nos sobre 
el que estem fent,  perquè si  el que  volem són més aportacions, sapiguem tots bé quin es el punt de partida.. 
Passem al punt 3 de l’ordre del dia, que és el torn obert  preguntes sobre situació de la pàndèmia i passo la 
paraula al regidor de Participació, Marco Simarrro.  
 
Marco Simarro: Consideràvem important tenir un torn obert més flexible, per aclarir els dubtes que hagin pogut 
sorgir de les intervencions anteriors sobre la pandèmia de les respectives tinences d’alcaldia.  Com que 
representeu a molts àmbits  diferents, sentiu-vos lliure d’aportar el que considereu necessari.  Tenim mitja hora. 
La nostra voluntat és convocar el consell amb més assiduïtat.  Intentem ser una mica breus perquè pugui parlar 
tothom que demani torn. 
 
Biel Ruiz: m’agradaria saber quants cops ens reunirem per any acadèmic. 
 
Xavier Barbany: veig que l’objectiu d’aquest Consell de Ciutat és molt ambiciós, som molta gent i si ens reunim 
dues vegades l’any, ho veig una mica justet. Penso que caldria posar en marxa algun tipus de fórmula perquè 
puguem anar presentant temes de forma escrita, de manera  que quan ens trobem ja els tinguem una mica 
treballats, així podríem fer que la cosa fos una mica més operativa. 
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Marco Simarro: aprofito per aclarir que els temes de funcionament del consell els tractarem al proper punt. 
 
Martí Rius: fa temps vam fer una propostes per millorar la freqüència i per tant el número de seients disponibles 
al bus urbà. Creiem que això també afavoriria el mantenir la distància de seguretat dins dels autobusos. Voldria 
saber si heu pogut avançar en aquest aspecte o quins plans teniu. 
 
Esther González: heu explicat molt bé com estàveu tractant tot el tema Covid però jo us haig de donar la meva 
visió des del nostre barri. Des de Can Cortés el que hem percebut és que no hi ha hagut cap canvi. Hi havia 
projectes com la cobertura per poder treballar i el tema s’ha parat i no se’ns ha donat resposta. Hem demanat 
en diverses ocasions quan podríem tenir cobertura en el barri per poder teletreballar i no rebem resposta. Els 
nostres nens encara que els faciliteu un pen per connectar-se a Internet, aquí no tenen cobertura i per tant no 
poden estudiar des de casa. Crec que es una situació de marginalitat important i que no heu tingut en compte 
en aquests ajuts. 
 
Àlvar Roda: després d’aquest monòleg municipalista que  potser també era necessari, em sembla, per explicar 
com està la situació. Fa anys al Congrés de la Ciutat que vam fer a Sant Cugat, parlàvem de la ciutat educadora,  
ara el que toca és la ciutat cuidadora. Això no solament és responsabilitat de l’Ajuntament sinó de les entitats, 
de la gent particular i s’hauria d’intentar que el concepte de ciutat cuidadora entrés a forma part del leitmotiv 
de la ciutat. No solament de l’Ajuntament i només posant diners, que no tot s’arregla només amb diners,  sinó  
que  ha de ser una tasca de tots plegats. L’Ajuntament té la responsabilitat política de cuidar la gent, els més 
desfavorits, però em sembla que és cosa de tots plegats fer una ciutat cuidadora. 
 
Robert Savé: Estic al grup de transició ecològica amb la Mariona Espinet, Una de les coses que ens plantegem 
és ser el màxim de transversals possibles. Podem ser transversals o hem de reportar sempre a l’Ajuntament? 
Hem de ser molt actius. Avui ha sortit el primer informe sobre canvi climàtic al Mediterrani i el que ha sortit no 
és per riure, més aviat és terrible. I no estem parlant de futur sinó de l’any 2030 o 2040. Si no podem fer un treball 
interactiu amb altres grups de la mena que siguin no podrem fer un avanç positiu. Tenim llibertat per treballar 
per grups d’afinitat amb coses que es fan i es desfan per tindre informes? 
 
Ferran de Juan:  tinc un dubte. Els temes dels districte ja els tractem al Consell de Bari. No hauríem de duplicar 
aquí problemes que ja s’estan tractant als consells. Aquí al Consell de Ciutat es tracta de poder tenir una visió 
més àmplia per millorar tota la ciutat.  
 
Carles Castells: m’ha agradat intervenció sobre ciutat cuidadora. Potser li podem donar una volta més. La ciutat 
serà cuidadora sempre i quan la cuidem. Hauríem d’apel·lar a que totes les persones s’impliquin en diversos 
àmbits. Ho estem veient amb la natura i els espais naturals: com més ben cuidat està l’entorn natural, en la 
mesura que els tenim ben conservats, hem vist durant el confinament tot el benestar que ens ha donat i sort 
n’hem tingut. I això té a veure amb tots els àmbits: amb l’emergència climàtica, amb la mobilitat, amb tenir 
cures de les persones, en la desigualtat. En definitiva com més aportem a cuidar la ciutat, més ens cuidarà la 
ciutat a nosaltres. 
 
Xavier Humet: posats a ser propositius, proposo fer una comissió per tractar un dels temes delicats i greus que 
té la ciutat com és l’habitatge. 

 
Mónika Blasco: A la residencia de Sant Cugat (Santa Rosa) le falta  oxígeno. No se están haciendo derivaciones 
a hospital y  cuando enfermaron las personas no se pudo hacer más que un  paliativo. La Generalitat tenía una 
propuesta de poner  oxígeno a nuestra residencia pero se ha descartado. Se pidió ayuda al Ayuntamiento y la 
Sra. Gibert nos atendió muy bien y fue muy proactiva. Pero  sí que me gustaría ponerlo de manifiesto  porque  
es una necesidad imperiosa. Es muy  fácil poner oxígeno y  ya está hecha la planificación. Si hay una realidad de 
una segunda ola, de una tercera y una cuarta, que vendrán, nuestros ancianos morirán porque no se  pueden 
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atender. Y vamos a seguir colapsando el sistema sanitario cuando podríamos tener una solución  en casa, 
porque la residencia para estas personas es  su domicilio. Ahora hemos conseguido abrir  el centro de día, que 
se abrirá dentro de poco,  pero tenemos miedo porque son personas que entran y salen. Además hay una falta 
imperiosa de personal  dentro de la residencia. Pedimos la colaboración del Ayuntamiento para que se 
aumenten los ratios de técnicos y  para solucionar la necesidad de oxigeno. 
 
Joan Salabert: subscric el que ha dit el Xavier Humet. Hi ha dos grans preocupacions  que hauríem d’abordar 
sense excloure altres que són l’habitatge i el món de l’esport. Són dos vectors que hauríem de veure com 
treballem. 
 

Carmela Fortuny: tenim una ciutat preparada i  forta,  amb una fortalesa econòmica cultural i social que ens ha 

de permetre sortir-nos-en d’aquesta situació.  Crec que cap cap govern se’n sortirà sol i veig molt de talent en 

aquest consell i necessitem tot el talent de totes i totes. Agrair-vos la vostra presència  i molta confiança  en 

aquest consell 

Alcaldessa- presidenta: no tenim fórmules màgiques per això deia al principi que veníem a veure com podem 

enfocar el consell per donar resposta per àmbits. Tenim una sèrie de reptes que ja els teníem abans de la 

pandèmia i hem de seguir treballant.  L’objectiu i el repte, malgrat la pandèmia, continua sent quina ciutat 

volem, creix molt i hem de donar resposta a totes les necessitats.  En Marco donarà idees sobre com ens sembla 

que podem plantejar el treball en aquest consell. 

Però no oblidem que per sota el Consell de Ciutat hi ha tots els consells territorials i sectorials, amb les seves 

taules incloses. Per tant, els representants que veniu d’aquestes taules al Consell de Ciutat  hi podeu fer les 

aportacions col·lectives que surten d’aquests consells i taules però hem d’intentar no duplicar  espais. El Consell 

de Ciutat pretenia apujar una mica més l’objectiu perquè el consell tingui més capacitat per afrontar tots els 

reptes que tenim a la ciutat i els que ha plantejat la pandèmia. 

Per exemple, el que plantejava el Martí de més places als autobusos és una mesura que es podria incloure dins 

del marc de les mesures del pla contra la Covid. Em sembla genial el concepte de ciutat cuidadora i de cuidar la 

ciutat perquè també ens pugui cuidar.  

Els dos objectius que tenim són: propostes o projectes a mig termini per la ciutat que tenim i també propostes 

per afrontar la pandèmia. Us farem una proposta de com podem treballar-ho.  

Marco Simarro: el Consell de Ciutat hauria de ser capaç de tenir una mirada de conjunt amb totes les 

conseqüències de la pandèmia. Tots veniu d’algun àmbit  i entenc que és difícil no tendir en els temes del vostre 

àmbit, però l’esforç que hem de fer és pensar a nivell de ciutat i centrar-nos a les conseqüències 

socioeconòmiques i desigualtats que genera la pandèmia que ens afecta a tots els santcugatencs. Hem de 

veure, per tant, quines qüestions compartim. 

Us explicarem quins són els òrgans de participació que tenim a la ciutat. Tenim la voluntat en aquest mandat 

de canviar el reglament i la composició del Consell de Ciutat, per millorar el seu funcionament. La valoració que 

en fem de les edicions anteriors és que  quedava una mica en un no res. Tenim la voluntat de reformar-ho  però 

no sols. Proposàvem fer una comissió de treball reduïda per parlar sobre els funcionament i la composició. En 

el marc del consell,  podem crear totes les comissions que vulguem per tractar els temes que faci falta.  

Pel que fa al canal de comunicació, la voluntat és  que sigui bidireccional que en qualsevol moment puguem 

intercanviar opinions, crítiques i propostes sobre Sant Cugat i sobre com sortim de la pandèmia. 
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Respecte la periodicitat  de les reunions, si el repte es fer seguiment sobre repte de la pandèmia estem disposats 

a fer totes sessions que calgui. 

Projectarem unes diapositives perquè hi ha molts òrgans de participació  a la ciutat.  

Consells de barri en tenim 6, en vam crear un nou a principi de mandat per adaptar-lo millor a la realitat dels 

barris de la ciutat. Tenim també els consells sectorials, alguns encara estan en curs de configurar-se. Alguns 

consells com el de Cultura i de Drets socials tenen en el seu si diferents taules que tracten qüestions concretes.  
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Aquest son els òrgans de participació en actiu que tenim a la ciutat i en tots ells s’hi pot participar com a 

consellers i conselleres del Consell de Ciutat si hi teniu interès en fer-ho. Es bo que conegueu tots els espais 

perquè, si cal podem crear la comissió que faci falta dins del consell, però hem d’intentar no doblar feina 

respecte els espais de participació que ja existeixen. 

El proper consell ens proposem convocar-lo a principis de 2021 i pensem que seria bo que els que sou membres 

d’algun consell territorial o sectorials ens pugueu explicar quines són les principals qüestions que s’estan 

treballant en cada un d’aquests òrgans, per tal que  el Consell de Ciutat sigui més participat. També perquè ens 

agradaria que aquest fos un fòrum de treball en comú perquè algunes problemàtiques de barris coincidiran 

amb altres barris perquè  la mirada ha de ser de ciutat. 

Aquest és el  punt de partida. Obrirem aquests canals de comunicació perquè el proper consell serà més 

executiu i el proper el farem a principis del proper any. Ara hi ha un punt de precs i preguntes per si ha sortit 

algun dubte o qüestió més. 

Aldo Ciprian: Sabéis que soy muy puñetero con el tema de las normativas porque he participado en los consejos 

de barrio desde hace muchos años.  Primero, en el orden del día  deben figurar todos los puntos  a tratar y en 

este consell hemos tratado el nombramiento de una vicepresidenta que no estaba incluido en el orden del día. 

Creo que también sería interesante y propongo que se determine qué  cargos van a participar en el Consell de 

Ciutat y que se explique qué tienen claramente que hacer los vocales. Que se explique bien y se facilite la 

participación de otras personas. Yo respeto la decisión de la Alcaldessa pero creo que hay gente muy válida que 

podría participar perfectamente como vocal y vicepresidenta. Y por supuesto, una vez elegidas las personas 

que se voten en el Consell de Ciutat, creo que es participativo y que debemos votar este tipo de personas que 

van a representar a toda la ciudad. 



 

15 

 

Tana Collados: Completament d’acord, amb el que ha dit l’Aldo. Totalment d’acord que  s’escullin els òrgans 

com decideixi el consell. Volia preguntar si algun dels consells que ja existeixen s’ocupa de l’àmbit que no he 

vist representat de la manera que caldria com són les escoles de dansa, de música i l’àmbit de la cultura que ho 

està passant molt malament a causa de la pandèmia. A Sant Cugat ha sigut sempre molt important i ara mateix 

estan passant situació d’autèntica emergència econòmica. La Mónika ha fet una pregunta sobre la gent gran 

que no se li ha respost i voldria saber quin dels consells s’ocupa dels avis. 

Gemma Garcia: jo considero que dues vegades l’any és molt poca cosa, però amb la pandèmia hem après que 

també podem reunir-nos telemàticament i per tant es podrien fer dues presencial i la resta de reunions, dues o 

més, de forma telemàtica. Respecte temes a tractar al Consell, crec que hauríem d’establir unes prioritats, tots 

el temes són importants però les persones són més importants. D’altra banda, dins les necessitats de les 

persones també n’hi ha unes, com les de la salut, que són més importants que altres. Per això m’ha impactat el 

tema que s’ha explicat  de l’oxigen de la residència de gent gran. No és el mateix que falti oxigen que faltin flors 

en un parterre. Hi ha moltes necessitats, però algunes coses són prioritàries.  Per últim, hem de tenir sempre 

present que no es pot deixar cap persona enrere. Gràcies. 

Ester Gonzalez:  M’agradaria saber si hi ha algun consell que s’encarregui de mantenir tot Sant Cugat 

intercomunicada per ajudar al teixit empresarial i als veïns, donat que hi ha molts forats negres de cobertura i  

d’internet i ara tot això amb el tema Covid és molt important. Si existeix aquest espai  m’agradaria participar-hi 

i sinó es podria constituir. 

Núria Gibert:  la connectivitat és un tema que s’ha portat des d’Educació, en concret tota la lluita contra la bretxa 

digital dels infants. Però hi ha coses que a nosaltres com Ajuntament se’ns escapen. S’han donat molts 

dispositius mòbils per accedir a Internet però si no hi ha cobertura genèrica, a nosaltres ens costa trobar 

alternativa de forma ràpida. A mi no em consta que hi hagi una taula un per tractar aquest tema de manera 

especifica. Potser es podria tractar dins el Consell de Ciutat.  

Pel que fa al tema de l’oxigen, el que passa és que no tenim competències, el que podem fer és apretar, ajudar, 

col·laborar, posicionar-nos i fer tot el que està a les nostres mans. Com a Ajuntament seguirem insistint perquè 

es posi oxigen a la residència.  

Carles Castells:  si aquest canal de comunicació anés en els dos sentits, serviria per compartit propostes i 

iniciatives. Així  arribarien enriquides amb les diferents mirades abans de la sessió del consell.  Caldria establir 

algun mecanisme per consensuar i per aprofitar millor el temps i la contribució de tots. 

Alcaldessa-presidenta: Totalment d’acord i ho farem de forma immediata. el canal és imprescindible, el 

posarem en marxa i ja l’anirem perfeccionant.  Ja hem dit que farem més consells dels que toca, aprofitarem 

per fer-ne també de forma telemàtica  i els farem de forma més executiva per avançar feina.   

Avui era la sessió de constitució i per tant tenim un ordre del dia molt formalista que són bàsicament per 

constituir el Consell i presentar tothom. Però sempre  us passarem l’ordre del dia. Abans el company  Aldo 

Ciprian deia si hem de desenvolupar més l’ordre del dia, en tot cas escollir la vicepresidenta del Consell de Ciutat 

és una facultat que té aquesta presidència del consell i per això l’ha fet servir. Al final seguim el que  diu el 

reglament. Hem fet aquesta proposta, és cert que ho podíem fer d’una altra manera però  hem escollit aquesta 

perquè ens ha semblat que era la millor manera. 

Respecte el que preguntava la Tana Collados, al Consell de Cultura hi ha totes les taules en què hi ha 

representades totes les entitats i escoles. Hi ha taula de música i taula de dansa on participen entitats i també 
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escoles. Us passarem aquestes diapositives perquè vegeu quines taules i espais de participació ja existeixen. De 

gent gran hi ha una taula i properament hi haurà també un consell de la gent gran. 

Sobre el que deia la Gemma García de la importància de les persones, al principi ja he dit també  que hem de 

posar les persones al centre i tot el que surti d’aquest consell com  el que siguin polítiques públiques ha d’anar 

en aquesta línia.  

Els dubtes i preguntes que surtin al Consell, com que queda gravat, recuperarem si hi ha consultes puntuals que 

s’hagin fet, i us farem arribar les respostes. 

No ens hauríem d’estendre gaire més de les dues hores, si hi ha alguna qüestió o dubtes més també les podrem 

plantejar a través d’aquest canal de comunicació que hem de posar en marxa i que ens posem a pensar-lo de 

forma immediata. Hauríem d’intentar que sigui un canal àgil i productiu per part de tots. 

Avui hem fet un punt de partida, amb un marc general d’aquest consell de ciutat i a partir d’aquí hem de 

treballar cap on vulguem dirigir-ho. Hem de ser ambiciosos però també realistes, hem de recordar que ja tenim 

tots els consells sectorials, consells de barri i taules on es tracten molt detingudament les problemàtiques de 

cada barri o de cada sector. Ens posem a la vostra disposició  a l’hora de consultes i també poden enviar tota la 

documentació sobre els nous pressupostos. A més, us farem arribar totes les mesures que us hem explicat sobre 

la Covid. 

Marco Simarro: totes les qüestions que heu anant apuntant en el  xat també les anem apuntant. 

Alcaldessa-presidenta:  Hem començat amb força i aquest és l’esperit que volem que tingui aquest consell.  

Biel Ruiz: El tema de les reunions al final com queda? 

Alcaldessa- presidenta: El reglament diu que han de ser dos però nosaltres creiem que han de ser més, per tant 

hi haurà una reunió cap a finals de gener o febrer. De seguida que ho tinguem us enviarem el calendari. 

Gràcies a totes i tots pel vostre temps i per la vostra predisposició i per la feina que farem. Gràcies i cuideu-vos 

moltíssim i seguim en contacte pels canals de comunicació.  Fins aviat! 

 

 

 

    

    


